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Redacció

E
stela Martín és la primera de·
gana de la història de l’Il·lustre 
Col·legi de l’Advocacia de Tar·

ragona, l’ICAT. Després de tres anys i 
escaig de mandat i a menys d’un per 
a les pròximes eleccions fa balanç i 
repassa les principals qüestions del 
col·lectiu.

—Quin balanç fa dels tres primers 
anys de mandat?
—Vam començar amb la pandèmia 
encara en fase aguda i això ens va 
condicionar, limitant els esdeveni·
ments i els programes de formació i 
amb l’obligació de prioritzar el suport 
a les companyes i companys que pit·
jor ho estaven passant per la reduc·
ció d’ingressos que va afectar bona 
part del nostre sector. A mesura que 
l’impacte de la covid anava minvant 
hem pogut anar desplegant el nos·
tre pla de mandat fins a arribar a un 
grau d’execució al voltant del 90%, 
que pensem que és molt satisfactori. 
A més, vam poder portar a la nostra 
zona el Congreso de la Abogacía Es·
pañola, en col·laboració amb els col·
legis de Reus i Tortosa, una fita de la 
qual estem especialment orgullosos.

—Un dels grans cavalls de batalla és 
aconseguir millores per al torn d’ofi-
ci. Com veu aquesta lluita?
—Soc advocada d’ofici i, per tant, em·
patitzo molt amb aquesta reivindica·
ció històrica. Conjuntament amb el 
Consell de l’Advocacia de Catalunya 
hem aconseguit avenços, tot i que no 
són en absolut suficients per dignifi·

car aquest servei públic que oferim 
les advocades i advocats, i hem inici·
at accions legals contra la Generalitat 
per prorrogar els mòduls que cobren 
els advocats que fan el torn d’ofici. 
Seguirem treballant perquè les re·
tribucions com els mitjans amb què 
prestem el servei siguin més justos.

—Dins d’aquest pla de mandat quin 
lloc ocupa la formació?
—És una de les prioritats, com no pot 
ser d’altra manera. L’advocacia ha de 

tenir la capacitat d’adaptar·se a una 
realitat que és canviant, i per fer·ho 
la formació és clau. Des del marc le·
gal en què treballem fins a les inno·
vacions tecnològiques que afecten 
la nostra feina, com la intel·ligència 
artificial, que, com passa amb altres 
sectors, és una autèntica revolució 
per a la que hem d’estar preparats.

—Una formació que en molt bona 
mesura és gratuïta, gràcies a la ges-
tió dels comptes de l’ICAT...

—És un dels trets que caracteritzen el 
nostre estil, com ho va ser també en 
els dos mandats anteriors. Sense un 
Col·legi endreçat a nivell econòmic, 
totes aquestes iniciatives en favor 
dels col·legiats no serien possibles. 
Penso que hem fet una gran feina i a 
la vista estan els números.

—Mencionava la intel·ligència artifi-
cial, però abans d’això cal que el sec-
tor es digitalitzi en molts dels seus 
procediments, oi?
—Sí, és un repte que hem entomat 
des del Col·legi digita·
litzant bona part dels 
serveis que oferim. 
Era una promesa que 
vam fer en campa·
nya i l’hem accelerat, 
queda encara marge 
per seguir pel mateix 
camí, i continuarà 
sent una de les priori·
tats.

—Vostè sempre ha es-
tat una ferma defensora de la funció 
social de l’advocacia. Per què?
—Sempre he cregut que el Col·legi 
i l’advocacia no ens hem de limitar 
a ser un col·lectiu al servei de la so·
cietat en tot allò que fa referència a 
l’àmbit legal. I per això anem una 
mica més enllà: participem en tots 
aquells debats i iniciatives que bus·
quen la manera de fer una societat 
més justa i també ens impliquem 
amb entitats que tenen aquesta raó 
de ser. L’advocacia ha estat històri·
cament un motor de progrés i aquest 
mandat ho hem intentat potenciar 

des de l’ICAT. I, amb tot plegat, po·
sem en valor el paper de l’advocat a 
la societat.

—De portes endins, l’ICAT ha avan-
çat en l’objectiu de fer-lo més parti-
cipatiu?
—Penso que sí. El nostre estil de go·
vern sempre ha estat de portes en·
fora. Hem mantingut un contacte 
estret amb l’advocacia per orientar 
les nostres decisions. Una institució 
com el Col·legi només té sentit si 
es mou a favor dels interessos i les 
inquietuds del col·lectiu a qui re·
presenta. Hem de seguir pel mateix 
camí i fomentar encara més la parti·
cipació.

—L’advocacia tarragonina espera 
des de fa dècades que es faci reali-
tat el Fòrum Judicial, un nou equi-
pament que concentri les diverses 
dependències ara disperses per la 
ciutat. El Govern ja ha posat un ca-
lendari, com el valora?
—Benvinguts siguin tots els passos 

que faci la Generalitat per 
corregir aquest greuge 
històric. Però han estat 
molts anys d’endarreri·
ments i promeses incom·
plides i per això sempre 
som una mica escèptics. 
Però també constructius, 
ja que col·laborem amb 
el Departament de Jus·
tícia per tal que el futur 
equipament respongui a 
les nostres necessitats i 

no quedi desfasat per la lentitud en 
què avançar el projecte.

—Fa pocs dies, la justícia donava la 
raó a la Junta de Govern en la impug-
nació de les eleccions celebrades el 
novembre de 2020 impulsada des de 
la candidatura que va quedar en se-
gon lloc. Quina valoració en fa?
—Estem molt satisfets. Sabíem que 
les coses s’havien fet bé, però la deci·
sió del Contenciós Administratiu de 
desestimar el recurs no deixa cap lloc 
a dubte. Però sobretot és una bona 
notícia per a la institució.

Martín posa l’accent en l’aposta del col·legi per  la formació, el govern obert i la digitalització

«Hem de posar més en valor el rol 
de l’advocacia a la societat»

ESTELA MARTÍN

Degana de l’ICAT - Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Tarragona

Entre les fites aconseguides, Estela Martín destaca el fet d’haver portat al territori el 
Congreso de la Abogacía Española.  CEDIDA

«El Col·legi i 
l’advocacia no ens 

hem de limitar a 
ser un col·lectiu 

al servei de la 
societat en l’àmbit 
legal; hem d’anar 

més enllà»


